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|| روزنامه جوان |  ش��ماره 5504 صف��ر1440   19  |  1397 آب��ان   7 دوش��نبه  بي طرفي رسانه اي؛ از ادعا تا واقعيت 
پروپاگاندا يا تبليغات مدرن، سبکي از خبررساني حرفه اي با جهت گيري 
خاص است. در صنعت پروپاگاندا در غرب مدرن، رسانه ها صرفاً به بازنمايي 
و انعکاس اخب��ار و اتفاقات اق��دام نمي کنند، بلکه خبررس��اني در دوران 
مدرن، نوعي از مديريت اذهان است. از اين روست که در خبررساني مدرن، 
مديريت اخبار يا دروازه باني خبر از اهميت ويژه اي برخوردار اس��ت. شايد 
در يک نگاه کلان بتوان گفت که راه گريزي از وجود دروازه باني خبر وجود 
ندارد و هر رس��انه اي در نهايت با خبررساني خاص خود سعي در مديريت 
اذهان به سمت و س��وي مورد نظر خويش اس��ت، اما رسانه هاي غربي در 
عي��ن به کارگيري انواع��ي از روش هاي مختلف تصوير س��ازي و مديريت 
افکار عمومي، مدعي آن هستند که در پخش اخبار و گزارش هاي خبري و 
پوشش رويدادها، بي طرفي و انصاف را رعايت مي کنند. اين ادعاي دروغين، 
پوششي بر خبررساني کاملًا جهت دار و طرفدارانه  آنهاست. آنچه در عمل 
رخ مي دهد، آن است که رسانه هاي غربي کاملًا تحت سيطره  ارباب قدرت 
و ثروت هستند و در خبررساني خود منافع و مصالح سرمايه سالاران غربي 
و بين المللي را لحاظ مي کنند. پديده   کم نظير يا بي نظير اربعين حسيني 
و اجتماع دهها ميليوني عزاداران حس��يني در کربلا و پياده روي بزرگ و 
بي مانند آن، نمونه اي بارز از رفتار تبعيض آميز اين رسانه هاس��ت. ميزان 
سوگيري رسانه اي و سانس��ور هدفمندي که عليه حماسه  اربعين به کار 
گرفته مي شود، همه  مرزهاي حرفه اي گري را در نورديده و رسانه هاي غربي 
در سانسور حماسه  اربعين رسماً از همه  معيارهاي کار رسانه اي حرفه اي 
خارج مي ش��وند و به صورتي کاملًا هماهنگ به سانس��ور آن و در صورت 
توان، تحريف و پخش شايعات در جهت تخريب چهره  اين حماسه  بزرگ 

بين المللي دست مي زنند. 
اگر نگاهي به ارزش هاي خبري مورد ادعاي اصحاب رس��انه هاي حرفه اي 
بيندازيم، مشاهده مي کنيم که اربعين و حماسه  بزرگ آن يکي از اخباري 
است که واجد همه ارزش هاي خبري معمول و مرس��وم است. اربعين به 
راستي يک شگفتي و استثناست. اين شگفتي با ارزش خبري ديگر، يعني 
فراواني و بزرگي همراه شده است. چه شگفتي اي بالاتر از اينکه دهها ميليون 
انسان عاشق حق و حقيقت، در يک مس��ير و يک محل گردهم مي آيند و 
با پاي پياده مراس��مي را انجام مي دهند که تقريباً هي��چ حمايت دولتي 
ندارد و همه هزينه هاي اين گردهمايي بزرگ و چندمليتي توس��ط خود 
آنها تأمين مي شود و چه بس��ا ورود دولت ها به جاي رفع مشکلات فراروي 
آنها، چالش هايي را براي آنها فراهم کرده اس��ت که قصه پرغصه واگذاري 
دينار عراقي براي مس��افران اربعين در داخل خاک عراق مشکلات زيادي 
را براي زوار ايراني فراهم کرده و شأن آنها را به شدت در ميان زائران ديگر 
کشورها زير سؤال برده اس��ت. از اين نکات تلخ و بي تدبيري هاي دولت در 
بحث اختصاص ارز که بگذريم، صرف گردهمايي بيش از 20ميليون انسان 
عاشق در يک مراسم، خود شگفتي عظيمي است که همه  رسانه ها در حالت 
طبيعي بايد به آن بپردازند. اگر اين گردهمايي در هر موضوع ديگري که 
مورد نفرت و دشمني غرب نبود، شکل مي گرفت حتماً تا مدت ها خوراک 
رس��انه هاي غربي بود و گزارش هاي خبري مختلفي در ابعاد مختلف آن 
مي س��اختند. در اين مراسم بزرگ چه ش��گفتي هايي از کرامت انسان ها، 
گذشت و مهرباني ميان مردمي که حتي زبان يکديگر را متوجه نمي شوند، 
ديده مي ش��ود. اين ميزان از همدلي که از هم زباني برتر قرار گرفته است، 
خود نشان از آن دارد که شعار اين جمعيت بزرگ که حب الحسين يجمعنا 
است، در واقع به حقيقت پيوسته است و به يقين مي توان گفت؛ رسانه هايي 
که نمي خواهند اين واقعيت بزرگ را ببينند بايد از جايي دستوري دريافت 
کرده باشند که چنين واقعيت روشني را نبينند و براي پوشش خبري آن 
اقدامي نکنند. تفاوتي نمي کند اين دستور توسط فلان بنگاه خبري بزرگ 
صهيونيستي صادر شده باشد يا در يک حلقه رسانه اي متصل به غرب در 
داخل کشور از نشر اخبار و تصاوير اربعين، حتي در برخي رسانه هاي داخلي 
منع شده يا دستور بر کمرنگ انتشار دادن آن اخذ کرده باشند. در هر دو 
وجه، آنها در يک کانتکس عم��ل مي کنند، چراکه حداقل از نگاه حرفه اي 
اگر به اخبار و تصاوير اربعين نگريس��ته ش��ود، اربعين واجد ارزش خبري 
دربرگيري اس��ت. چندين ملت و زائر از کش��ورهاي متعدد جهان در اين 
مراسم شرکت مي کنند که انعکاس تصاوير آن يک هنر رسانه اي است. بر 
اساس آمارهاي موجود، افرادي از بيش از 40 کشور جهان براي شرکت در 
اين راهپيمايي بزرگ گردهم مي آيند و چنين دربرگيري مهمي نيازمند 
آن است که رسانه ها در حالت طبيعي، اخبار اين حماسه را پوشش دهند، 
هرچند در مورد ساير ارزش هاي خبري نيز اين مطلب صدق مي کند. با اين 
همه شاهد آن هستيم که اربعين مورد بي مهري و حتي ناديده گرفته شدن 

از سوي رسانه هاي غربي و بعضاً رسانه هاي داخلي است. 
از اين روست که بايد به صراحت بيان داشت پديده  بي نظير اربعين حسيني 
و اجتماع 20 ميليوني عزاداران حس��يني در کربلا و پي��اده روي بزرگ و 
بي مانند آن، نمونه اي بارز از رفتار تبعيض آميز رسانه هايي است که برخلاف 

رسالت خبري و رسانه اي خود عمل مي کنند. 

حسن رشوند

مجلس غيرقابل پيش بينی !

دو وظيف��ه اصل��ي مجلس ش��وراي اس��لامي، 
»قانونگذاري«و »نظارت« است. نظارت قوه مقننه 
در ابعاد نظارت تأسيس��ی، اطلاعي، استصوابي و 
مالي و با اهداف مهمي نظير »جلوگيري از انحصار 
قدرت در دولت« و »ممانعت از ايجاد فساد و رانت 
در ارکان مختلف ق��وه مجريه« ص��ورت گرفته 
تا جايي که يکي از شروط توس��عه يک کشور را 
تش��کيل يک مجلس نخبه محور ب��ا نمايندگان 

فسادستيز و پرکار عنوان مي کنند.
 مجلسي که منتخبان آن به آساني لابي پذير بوده 
و برخلاف نقش و وظايفي که در قانون اساسي در 
نظر گرفته شده حساس��يت و دقت لازم را براي 
انتخاب وزراي پيش��نهادي دولت يا استيضاح و 
سؤال از آنها نداشته باش��د، قاعدتاً نه تنها گامي 
در جهت پيش��رفت کشور برنداش��ته بلکه خود 
بستري براي گسترش فس��اد فراهم کرده است. 

حدود سه سال از عمر مجلس دهم مي گذرد و در 
طي اين مدت انتقادات بسياري به عملکرد آن چه 
در بعد نظارت بر دول��ت يازدهم و دوازدهم و چه 
در بعد قانونگذاري وارد است؛ آراي بحث برانگيز 
به برخي از وزرا، فقدان سؤال از وزراي اقتصادي 
مجلس در دوراني که جامعه با مشکلات عديده 
معيشتي و اقتصادي دست و پنجه نرم مي کردند يا 
نامه نگاري هاي حمايتی به برخي از اعضاي کابينه 
در حالي که انتقادات فراواني نسبت به عملکرد آن 
وزير در افکار عمومی مطرح بود، از جمله مواردي 
اس��ت که کارايي و توانمندي مجل��س دهم را با 

پرسش هاي فراوان مواجه ساخته است.
 بس��ياري عل��ت  وج��ود چني��ن آفت هاي��ی را 
اولويت دهی منافع شخصي و حزبي به جاي منافع 
ملي عنوان مي کنند، بدين معنا در شرايطي که 
جامعه به واسطه ناکارآمدي افراد دچار مشکلاتی 

نظير تورم، گراني، بيکاري و نوس��انات دامنه دار 
ارزي اس��ت، مجلس هيچ گاه نتوانس��ته نقشی 
محوري براي تعديل مشکلات اقتصادي کشور ايفا 
کند؛ نه اراده کافي را براي تغيير رويکرد اقتصادي 
دولت داشته نه توانس��ته با ابزارهاي نظارتي که 
قانونگذار در اصول قانون اساسي در اختيار آن قرار 
داده ترکيب کابينه را به س��مت شايسته سالاری 

سوق دهد.
 به عنوان نمونه در حالي که 200 تن از نمايندگان 
مجلس دهم در هفته هاي گذش��ته در نامه اي از 
رئيس جمهور دوازدهم ضم��ن گلايه از عملکرد 
تيم اقتصادي دولت از وي مي خواهند تا اعضاي 
تيم اقتصادي دولت را تغيير و نس��بت به تقويت 
آن اق��دام کند، به فاصل��ه چن��د روز 175 تن از 
نمايندگان در نامه اي از اقدامات و عملکرد عباس 
آخوندي به صورت مفصل تقدير مي کنند و با آراي 

قابل توجهی به محمد شريعتمداري وزير مستعفي 
وزارت صنعت و معدن و تجارت و وزير پيشنهادي 

امروز کار، تعاون و رفاه اجتماعي رأی مي دهند. 
  مجلس خاص با كاركردي قابل تأمل

عملکرد مجلس دهم شوراي اسلامي را به تعبيري 
مي توان بحث برانگيزترين مجلس کشور در ادوار 
گذش��ته پس از انقلاب نام گذاري کرد؛ مجلسي 
که تاکنون دو بار عباس آخوندي، وزير قبلي راه 
و شهرسازي را براي استيضاح به مجلس کشانده 
و با آراي قابل توجه )و بيشتر از زمان رأی گيری 
اعتماد ب��ه وزراي دولت(، وي را ف��ردي توانمند 
معرفي مي کند! ف��ردي که بعد از گذش��ت تنها 
24 س��اعت از اس��تعفاي خود گارد اپوزيسيون 
دولت به خود گرفت��ه و دولت اعت��دال را متهم 
به بي برنامگ��ي اقتصادي براي حل مش��کلات 
کشور مي کند. مجلس دهم بحث برانگيزترين و 
جنجالی ترين رفتارها و مواضع را طي حدود 36 
ماه گذشته از خود نش��ان داده است که بسياري 
يک��ي از عوامل وجود چنين مس��ئله اي را وجود 
سه فراکسيون، ولايي، مس��تقلين و اميد عنوان 
مي کنند؛ فراکسيوني هايي که هيچ يک از آنها به 
تنهايي اکثريت مجلس را در اختيار ندارند و همين 
مسئله را باعث نوعي سياليت و غيرقابل پيش بيني 

بودن رفتار نمايندگان عنوان مي کنند. 
  بيشترين اختيار؛ كمترين اثرگذاري 

  به راستی چطور مي توان پذيرفت در مجلسي که 
داراي نظارت مطلق بر قوه مجريه اس��ت، بعد از 
گذشت هفت ماه از آغاز نوسانات ارزي، همچنان 
مشکلات اقتصادي و معيشتي مردم پابرجا باشد و 
منتخبان آن بدون درک اوضاع حاکم بر سفره هاي 
مردم از وزراي حاشيه دار و فاقد کارايي در قالب 

نامه و رأی تقدير کنند؟ 
 پرسش بدون پاسخ اين است که چگونه مي توان 
با چنين مجلسي عملکردي مطمئن در جهت 
تحقق ش��عار س��ال و يا ايده اي مانن��د اقتصاد 
مقاومتي داش��ت، طرح هايي که دولت لازم به 
حرکت در مس��ير آنها بوده و مجل��س نه تنها 
درباره آن قوانين مناسبي را به تصويب نرسانده 
بلکه نظارت مطمئني در جه��ت الزام دولت به 
حرکت در مسير شعار س��ال و اقتصاد مقاومتي 

نيز نداشته است. 

رهبر معظم انقلاب در ديدار رئيس و مسئولان 
سازمان پدافند غيرعامل:

 بي توجهي به پدافند غيرعامل کشور را
 با تهديدهاي   غيرقابل جبران مواجه مي کند

حضرت آيت الله خامنه اي، رهبر معظم انقلاب اسلامي ظهر ديروز در 
ديدار رئيس و مسئولان سازمان پدافند غيرعامل كشور با اشاره به 
اهميت روزافزون پدافند غيرعامل در مقابله با تهديدهاي نوشونده 
دشمنان تأكيد كردند: در مقابل شيوه هاي پيچيده تهاجم دشمنان، 
پدافند غيرعامل نيز بايد كاملًا هوش�يار و جدي باشد و به صورت 
علمي، دقيق، به روز و همه جانبه عمل و با هرگونه نفوذ مقابله كند. 
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني دفت��ر مقام معظ��م رهبري، حضرت 
آيت الله خامنه اي توجه مسئولان در همه بخش ها را به اهميت پدافند 
غيرعامل لازم دانستند و افزودند: اگر مديران کشور اهميت اين مسئله 
را درک نکنند و پدافند غيرعامل به طور شايس��ته توس��عه پيدا نکند، 
کشور در معرض تهديدهاي بعضاً غيرقابل جبران قرار خواهد گرفت. 
بنابراين مسئولان بخش هاي مختلف کشور، چه بخش هاي نظامي و 
چه بخش هاي غيرنظامي بايد با پدافند غيرعامل همکاري کامل و لازم 

را انجام دهند. 

نماينده ولي فقيه در سازمان بسيج:
 دشمن نمی تواند

 مسير حرکت ملت ايران را تغيير دهد
نماينده ولي فقيه در س�ازمان بس�يج ب�ا تأكيد ب�ر اينکه تحريم 
ابهت پوش�الي دش�من را متلاش�ي مي كن�د و منجر به ش�کوفا 
ش�دن اس�تعدادهاي داخل�ي و ظرفيت ه�اي كش�ور مي ش�ود، 
گفت: دش�من نمي تواند مس�ير حركت ملت ايران را تغيير دهد. 
حجت الاسلام محمدرضا تويس��رکاني، نماينده ولي فقيه در سازمان 
بسيج، در گفت وگو با خبرگزاري رسا، درباره تحريم هاي جديد امريکا 
عليه برخي بانک ها و مؤسسات مالي وابسته به بنياد تعاون بسيج گفت: 
همانطور که امام خامنه اي بارها تأکيد فرمودند موضوع تحريم ها مسئله 
جديدي نيس��ت، ايران از ابتداي پيروزي انقلاب اسلامي مورد تحريم 
همه جانبه جبهه استکبار قرار گرفت. وي افزود: از اين جهت ملت ايران 
بايد به اين نکته توجه کافي و لازم داشته باشند، چراکه دشمن در جبهه 
جنگ رواني اينگونه القا مي کند که تحريم يک موضوع جديد، مؤثر و 
فلج کننده است و آثار مخرب بر فرهنگ، سياست و اقتصاد ايران دارد، 
در حالي که واقعيت چيز ديگري است چرا که تحريم يک سلاح کهنه، 

قديمي، تکراري و بي اثر است. 
تويس��رکاني تحريم هاي دش��من را در عزم و اراده نيروه��اي انقلابي و 
بسيجي بي تأثير دانست و ابراز کرد: از منظر يک نيروي انقلابي و بسيجي 
وقتي کشور مورد تحريم قرار مي گيرد جاي خوشحالي دارد، چراکه در 
اثر تحريم استعدادهاي داخلي شکوفا و ظرفيت هاي کشور به کار گرفته 
مي شود، بر اثر تحريم ملت ايران زودتر به استقلال مي رسد و عزت ملي 
متجلي مي شود. نماينده ولي فقيه در سازمان بسيج در ادامه بيان داشت: 
بر اثر تحريم وحدت ملي محقق مي ش��ود و زمينه ه��اي بيکاري از بين 
مي رود و نگاه ب��ه بيگانه کمرنگ و نگاه به درون تقويت مي ش��ود، بر اثر 
تحريم امدادهاي غيبي نصيب ملت ايران ش��ده و جمهوري اسلامي به 
پيروزي خواهد رسيد، تحريم ابهت پوشالي دشمن را متلاشي مي کند، 
بر اثر تحريم ملت هاي آزاده احساس هويت مي کنند و زمينه رهايي براي 
دولت هاي منطقه فراهم مي ش��ود. بنابراين تحريم آثار مثبت و برکات 
فراواني دارد. وي درباره نقش رس��انه ها در انع��کاس آثار مثبت تحريم 
گفت: رسانه ها در اين باره وظيفه سنگيني برعهده دارند و بايد پيرامون 
آثار مثبت تحريم کار کنند، چراکه دش��من مي خواهد ملت ايران را از 
تحريم بترساند، ترسيدن از تحريم خواست دشمن است، عوامل نفوذي 
دشمن در فضاي مجازي به اشکال گوناگون و با سازوکارهاي متنوعي که 
در اختيار دارند ترس از تحريم را تبليغ و القا مي کنند؛ در حالي که ما به 
استقبال تحريم مي رويم. تويسرکاني با اشاره به تحريم هاي اخير امريکا 
عليه برخي بانک ها و شرکت هاي بنياد تعاون بسيج عنوان کرد: بانک مهر 
اقتصاد و برخي شرکت هاي بنياد تعاون بسيج اخيراً مورد تحريم وزارت 
خزانه داري و بانک مرکزي امريکا قرار گرفتند، از آنجايي که س��ازمان 
بسيج مستضعفين به هيچ عنوان کار اقتصادي گسترده انجام نمي دهد، 
مجموعه هاي اقتصادي بسيج در مسير مسائل اقتصادي داخلي سازمان 
بسيج و نيروهاي بسيجي به کار گرفته مي ش��ود. تحريم هاي جديد به 
هيچ عنوان تأثيري بر بسيج نخواهد داشت، در حقيقت اين تحريم ها يک 
حرکت بي خاصيت و بي ثمر هستند.  نماينده ولي فقيه در سازمان بسيج 
اظهار داشت: سلاح تحريم به جهت تغيير رفتار ملت ايران طراحي شده 
در حالي که بينش، رفتار و منش رهبر معظم انقلاب رفتاري منطبق با 
قرآن و اس��لام ناب محمدي و خواست مردم يک خواست ديني است، 
از اين رو تحريم ها تحت هيچ شرايطي نمي توانند جبهه استکبار را به 

اهداف شوم خود برساند. 

رئيس كميته هسته اي مجلس:
 بازديدهاي هسته اي مجلس

 به قوت خود باقی است
بازديدهاي كميس�يون امنيت ملي و سياس�ت خارج�ي و كميته 
هس�ته اي اي�ن كميس�يون از مراك�ز و س�ايت هاي هس�ته اي 
به ص�ورت مس�تمر و ب�ا ق�وت بيش�تري در ح�ال انجام اس�ت. 
حجت الاسلام مجتبي ذوالنور در گفت وگو با مهر درباره آخرين اقدامات 
کميته هسته اي کميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس در 
راستاي ارائه گزارش اجراي برجام اظهار داشت: بازديدهاي کميسيون 
امنيت ملي و سياست خارجي و کميته هسته اي اين کميسيون از مراکز 
و سايت هاي هسته اي، به صورت مس��تمر و با قوت بيشتري نسبت به 
قبل در حال انجام است تا از اين طريق، پيشرفت هاي هسته اي کشور 
مورد ارزيابي قرار گيرد. وي تأکيد کرد: بازديد از مراکز و س��ايت هاي 
هسته اي جزو وظايف ذاتي کميسيون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس است و نبايد تصور شود که اين بازديدها صرفاً در راستاي برجام 
است. رئيس کميته هسته اي کميسيون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس، درباره گزارش هاي برجامي وزارت امور خارجه نيز، بيان کرد: 
گزارش هاي س��ه ماهه وزارت امور خارجه درباره برجام، همچنان به 
کميسيون امنيت ملي و سياس��ت خارجي مجلس ارسال مي شود؛ ما 
نيز گزارش پنجم و شش��م درباره روند اجراي برج��ام را تهيه و جهت 
قرائت در صحن علني به هيئت رئيسه مجلس ارسال کرده ايم. ذوالنور 
خاطرنشان کرد: کميته هسته اي کميس��يون امنيت ملي و سياست 
خارجي مجلس، گزارش هاي شش ماهه بعدي خود درباره روند اجراي 

برجام را هم تهيه خواهد کرد. 

     ايرنا: رئيس  جمهور با استناد به اصول هشتاد و هفتم و يکصد و سي 
و سوم قانون اساسي جمهوري اسلامي ايران، در احکام جداگانه چهار 
وزير جديد را منصوب کرد. دکتر روحاني در اين احکام چهار وزير جديد 
امور اقتصادي و دارايي؛ تعاون، کار و رفاه اجتماعي؛ راه و شهرسازي و 

صنعت، معدن و تجارت را منصوب کرد. 
    فارس: 40 نماينده مجلس در پي اقدام علي لاريجاني نس��بت به 
ارسال لايحه اصلاح قانون مبارزه با پولشويي و لايحه پالرمو به مجمع 
تشخيص مصلحت نظام، در نامه اي خواستار بازگرداندن لوايح فوق به 

مجلس شدند. 

ژه
وی

عك��سس��ؤالبرانگيزاز
شریعتمداري

تصويري از محمد شريعتمداري در جريان 
جلس��ه بررس��ي رأی اعتماد به چهار وزير 
جديد دولت منتشر شده اس��ت که او را در 
حالتي نشسته روي زانو کنار صندلي رئيس 
مجلس و مشغول گفت وگو با علي لاريجاني 
نش��ان مي دهد. چرا اين تصوير يک عکس 
س��ؤال برانگيز و جنجالي اس��ت؟ زيرا عرف 
نيس��ت که مقامات دولتي هنگام حضور در 
صحن مجلس در جايگاه هيئت رئيسه حضور 
يابند، حتي اگر نخواهيم به استناد ممنوعيت 

صريح حضور اعضاي دولت در ميان صندلي 
نمايندگان بگوييم که ش��ريعتمداري نبايد 
در جايگاه هيئت رئيسه حضور مي يافت. از 
طرفي نشستن روي زانو کنار صندلي رئيس 
مجلس خلاف ش��ئون وزير است، خصوصاً 
در روزي که ش��ريعتمداري به عنوان يکي 
از وزراي معرفي ش��ده به مجل��س نيازمند 
رأی مثبت آنان است. شبهاتي هم در مورد 
لابي هاي پشت پرده و ضيافت شام در تالار 
تلاش وزارت کار براي جمع آوری نظر مثبت 
نمايندگان وجود داشت. حالا انتشار چنين 
عکس نامتعارفي مي تواند ب��ه نمادي براي 

تمام ح��رف و حديث هاي راس��ت و دروغ 
در اين مورد باشد. س��ؤال ساده است؛ واقعاً 
فرد معرفي ش��ده براي وزارت تعاون و کار 
و رفاه اجتماعي پاي صندلي رئيس مجلس 
در جايگاه هيئت رئيس��ه چه مي کند و چه 
س��خنان فوري و مهمي رد و بدل شده که 
نمي توانس��ته به بع��د از پاي��ان رأی گيری 

موکول شود؟! 

دول��تروحانيهم��اندولت
ميرحسيناست

ي��ک فع��ال سياس��ي اصلاح طل��ب ک��ه 
از ش��رکت کنندگان در تحص��ن جنجالي 
مجلس ششم هم اس��ت، آب پاکي را روي 
دس��ت اصلاح طلبان ريخته و در حالي که 
اصلاح طلبان با شکست خوردن سياست هاي 
دولت روحاني مدام تأکيد مي کنند که دولت 
روحاني اصلاح طل��ب نيس��ت، صريحاً در 
پاسخ به اين سؤال که »تا چه ميزان نقدهاي 
اصلاح طلبان به دولت را وارد مي دانيد و آيا 
شما هم معتقديد روحاني به سبد رأی خود 
که اصلاح طلبان هس��تند رو دس��ت زد«، 
گفته ک��ه »چنين تعبي��ري را خيلي قبول 
ندارم. دولت روحاني، ادامه دولت هاش��مي 
است. شايد اگر ميرحسين موسوي هم بود، 

تا حد زي��ادي کم و بيش در همين مس��ير 
حرکت مي کرد. يعني فعلاً ساختار سياسي و 
اختيارات، امکان بيش از اين را نمي دهد. « 
او در ادامه تأکيد مي کند که »روحاني همان 
روحاني سال ۹2 است. س��بد اصلي رأی او 
اصلاح طلبان بود. امروز هم حاميان اصلي او 
به رغم برخي دلخوري ها و انتقادات، باز هم 

اصلاح طلبان هستند. «
برخي از اصلاح طلبان تلاش دارند حالا که 
دولت در شرايط سختي به س��ر مي برد، دو 
نقشه راه براي نجات خود از بدنامي حمايت 
از دولت پياده کنند؛ اول آنکه روحاني تغيير 
کرده و اي��ن روحاني هم��ان روحاني زمان 
انتخابات که ما از او حمايت کرديم، نيست 
و دوم آنکه دولت روحان��ي از اصلاح طلبان 
تش��کيل نش��ده و افراد ديگ��ري در صدر 
وزارت خانه ها نشس��ته اند و س��هم کمي به 
اصلاح طلبان رسيده اس��ت. اصلاح طلبان 
مي خواهند اينگونه از بار مسئوليت بگريزند. 
اما راه گري��زي ندارند، حت��ي اگر همچون 
جهانگيري مدعي شوند اختيار تغيير منشي 
خود را هم نداشته اند، اما نقش شان در دولت 
و نقش ش��ان در انتخابات و تخريب رقباي 

روحاني غيرقابل انکار است. 

حميدرضا نيکعهد | جوان

محمد اسماعيلي
  تحليل

رئيس سازمان پدافند غيرعامل:
استراتژی دشمن تحقير اراده ملی است 

يک�ي از مأموريت ه�اي س�ازمان پدافن�د غيرعام�ل، كاه�ش 
آس�يب پذيري كل زيرس�اخت های كش�ور و ش�هرها در براب�ر 
تهدي�دات امنيت�ي اس�ت كه ب�ه ص�ورت م�داوم دنبال مي ش�ود. 
به گزارش فارس، سردار غلامرضا جلالي طي نشست خبري که به مناسبت 
هشتم آبان، سالروز تشکيل اين سازمان برگزار شد، مأموريت اول سازمان 
پدافند غيرعامل را ديده باني نس��بت به تهديدات، تش��خيص تهديدات و 
هش��دار در حوزه هاي مختلف دانست و اظهار داش��ت: دومين مأموريت 
اين سازمان، کاهش آسيب پذيري کل زيرساخت هاي کشور و شهرها در 
برابر تهديدات امنيتي اس��ت که به صورت مداوم و متغير دنبال مي شود و 
مأموريت سوم نيز مصون سازي زيرس��اخت هاي کل کشور است. جلالي 
با اشاره به فرارسيدن اربعين حس��يني گفت: اربعين حسيني نماد قدرت 
ش��يعه، قدرت اس��لام ناب و قدرت نرم مقاومت در برابر تهديدات دشمن 
است. وي با بيان اينکه تهديد عليه کشور در حوزه نظامي تهديدي جدي 
نيس��ت، افزود: همانطور که رهبر معظم انقلاب فرمودن��د، گزينه جنگ 
انتهاي ميز تهديد اس��ت که قدرت صنعت دفاعي و ساخت استحکامات 
دفاعي سبب بازدارندگي شده و اين بازدارندگي بايد به صورت يک فرآيند 
دائمي باشد. رئيس سازمان پدافند غيرعامل خاطرنشان کرد: امروزه يک 
طيفي از تهديدات در حوزه غيرنظامي ش��کل گرفته که اولين جنگ آن، 
جنگ اقتصادي اس��ت و اين ادبيات امريکايي ها هم هست. جلالي ادامه 
داد: استراتژي همه فشارها عليه نظام جمهوري اسلامي، تحقير اراده است 
که در اين استراتژي استفاده از همه شبکه هاي پولي، ديپلماتيک و مالي 
وجود دارد. وي حوزه ديگر در تهديدات غيرنظامي را تلفيقي از تهديدهاي 
تکنولوژي عنوان کرد و گفت: نکته مهم در اين زمينه، تش��خيص تهديد 
تکنولوژي است. رئيس س��ازمان پدافند غيرعامل اضافه کرد: ما سيستم 
دوربين مدار بس��ته اي را به يکي از بهترين آزمايشگاه هاي سخت افزاري 
کشور داديم که در آنجا کدي پيدا شد که پس از رهگيري ديديم به بخش 
امنيتي شرکت سازنده مي رسد. جلالي تأکيد کرد: اين مدل از تهديدات 
بايد موشکافي شود تا عناصر اشراف، بومي سازي، کنترل و مديريت در آن 
جست وجو ش��ود. وي در ادامه س��خنان خود تصريح کرد: البته بخشي از 
تهديدات در حوزه عمليات رواني تعريف مي شود که ابزار آن رسانه است. 
رئيس سازمان پدافند غيرعامل گفت: نااميدسازي و اقدامات شناختي از 
روش هاي اين تهديد اس��ت که ايجاد موج خريد سکه و دلار از اين دست 
بود. جلالي ادامه داد: حوزه ديگر، حوزه تهديدات اقتصادي اس��ت که 70 
درصد حوزه شناختي متمرکز بر تهديدات اقتصادي با استفاده از رسانه و 

فضاي مجازي است.

س�ؤال اين اس�ت ك�ه اوض�اع اقتص�ادي ما چ�را ب�ه اينجا 
رس�يده و وضعيت آين�ده آن چگونه مي ش�ود، بايد پاس�خ 
داد وضعي�ت اقتصادي فعلي ما ش�امل يك فتن�ه تمام عيار 
اس�ت كه بر عوارض ناش�ي از ناكارآمدي س�وار شده است. 
به گزارش ميزان محمد جواد لاريجاني دبير س��تاد حقوق بش��ر 
کشورمان در جلسه ماهانه جامعه مهندسين تصريح کرد: اين فتنه 
اقتصادي نمونه هاي بسيار دقيقي دارد که نشان مي دهد همانند 
فتنه ۸۸ است مثلًا آن زمان قصد داشتند به بهانه انتخابات مردم 
را به خيابان بکشانند و در فتنه اقتصادي قصد دارند که مردم را به 
بهانه معيشت به خيابان بکشند، آنجا به دروغ مي گفتند رأی ما کو 
اينجا مثلًا بگويند پول و ارز ما کو؟ وي گفت: اکنون طوري شده 
است که در روزنامه هاي دولتي هم علت اين مفاسد اقتصادي را 
چنين مي دانند که قانون اساسي ما ناکارآمد است و بايد تغيير کند 
يا مثلًا اکنون بايد رفراندوم شود، دقيقاً امثال اين حرف ها در فتنه 

۸۸ هم تکرار مي شد. 
هر يک از اي��ن دو پديده راهکار خ��ود را دارد؛ ب��ا فتنه يک نوع 
برخورد لازم است و با عوارض ناکارآمدي نوعي ديگر! لاريجاني 
اظهار داشت: بر اساس بيان حضرت علي )ع( بايد چشم فتنه را 
درآورد و بنابراين نمي توان با فتنه مماشات و مدارا کرد. وي اظهار 
داشت: نمونه ديگري از مشابهت اين دو فتنه )يعني فتنه سال ۸۸ 
و فتنه امروز( است تمام کساني که از بيرون اين فتنه ها را هدايت 
مي کنند عوامل يکساني هستند منافقين، سلطنت طلب ها، دول 
غربي و برخي از جريان��ات اصلاحات که در قضي��ه فتنه ۸۸ در 
رأس کار بودند در قضاياي فتنه اقتصادي هم هم اينک سردمدار 

هستند. 

لاريجاني تأکيد کرد: مثلًا کس��ي که در فتنه ۸۸ ميدان دار مؤثر 
بوده الان نمي تواند استعفا دهد و بگويد من کاره اي نيستم و کاري 
نکردم. وي گفت: البته جريان انحرافي هم نقشي اگرچه کوچک 

در فتنه اقتصادي کنوني ايفا مي کند. 
اين کارش��ناس مس��ائل استراتژيس��ت در ادامه درباره موضوع 
ناکارآمدي گفت: مشکل عمده دولت آقای روحاني هم در دولت 
قبلي و ه��م در دولت فعل��ي ناکارآمدي اس��ت در قالب کلي اگر 
پرسيده شود ناکارآمدي دولت ناشي از چيست بايد گفت که اين 
ناکارآمدي ناشي از چند ويژگي است، به نظرم سه مشکل عمده به 
مسئله ناکارآمدی موجود و عوارض آن کمک کرده البته مشکل 
مهم تر از اين ناکارآمدی مشکل عدم حساسيت دولت به مسئله 
کارآمدی است. وي اظهار داشت: اين دولت مثل دولت هاي قبل 
قائل به کارآمدی نبود، اما اين ويژگي را به صورت مش��دد داشت 
و اولين مش��دد آن خودبزرگ بينی آن است، يعني مثلًا اگر متن 
استعفاي آخوندي را ببينيد فکر مي کنيد ظاهراً ارسطويي در بالاي 

ابر ها بوده و اشتبا هاً به عنوان وزير به کار گماشته شده است. البته 
ما خوشحال مي شويم که ارسطو ها و فلاسفه در دولت باشند، اما 
اينجا يک مش��کل به وجود مي آيد و اين است که کار ها و وظايف 

اجرايي بر زمين مي ماند. 
جواد لاريجاني گفت: ظاهراً دولت کنوني دولتي است که مدعيان 
ارس��طويي را دور خود جمع کرده اس��ت در حالي ک��ه بايد اين 
افراد اهل عمل کردن و اقدام باشند. البته جمع کردن اين تعداد 
ارسطو و افلاطون کار قابل تقديري است که آقاي روحاني انجام 

داده است!
 وي اظهار داشت: مسئله ديگر مس��ئله آلودگي است البته هيچ 
حکومتي بدون فساد و آلودگي نيست و کشور هاي دنيا هم با اين 

موضوع بيگانه نيستند. 
وي گفت: سؤال اين است که چرا کارآمدی در اين دولت اين ميزان 
افت کرده است به نظر من پاسخ به اين موضوع چند محور دارد که 

مشکل کارآمدی دولت را مشخص مي کند. 
لاريجاني تأکيد کرد: مدل توس��عه اي که دولت مدنظر دارد اين 
است که ما پول و تکنولوژي غربي ها را به ايران بياوريم البته اين 
فرمول قديمي و مندرس است به همين خاطر است که دولت به 
دنبال برجام بوده و هنوز هم هس��ت، چون به اين س��بک معتقد 
است و اين موضوعات برايش خيلي مهم است بنابراين خيلي ها 
مي پرس��ند که چرا دولت اين قدر معطل برجام و FATF است 
و پاس��خ اين اس��ت، چون دولت معتقد اس��ت ايران جز با پول و 
تکنولوژي غرب آباد نمي شود. وي اظهار داشت: چيزي که اکنون 
براي ما ضروري است اين است که ما دولتمرداني مي خواهيم که 

در شرايط فضايي کار نکنند بلکه مرد ميدان عمل باشند. 

محمدجواد لاريجاني: 

فتنه اقتصادي بر عوارض ناشي از ناكارآمدي سوار شده است
      خبر


